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Аннотация 

В статье на основе контекстуально-уровневой модели ценностно-смысловой орга-

низации жизнедеятельности субъекта систематизируются представления о феноменах 

самоорганизации в психологических системах, показывающие наличие гетеростазиче-

ских тенденций на каждом уровне жизнедеятельности. Выявлено, что в психологии про-

цессы самоорганизации наиболее изучены на уровнях деятельности и действия. Наиме-

нее исследована самоорганизация на метасистемном уровне со-бытийной общности. 

В качестве общих закономерностей самоорганизации на всех уровнях выступают откры-

тость целей, невысокая степень конкретности её образа и факт трансформации цели 

в процессе активности. Перспективной проблемой исследований является раскрытие 

механизмов обратной связи в масштабных смысловых контекстах жизни. 

Ключевые слова: жизнедеятельность, деятельность, действие, со-бытийная общ-

ность, регуляция, саморегуляция, самоорганизация, контекстуально-уровневая модель. 

Summary 

N.R. Salikhova. Self-Organization at Various Levels of Activity of a Person as a Subject 

of Life. 

Using the contextual-level model for the value-and-conceptual organization of the life 

activity of a subject, we systematized the ideas about the phenomena of self-organization in 

psychological systems. These ideas show the presence of heterostatic tendencies at every level 

of life activity. We revealed that self-organization processes in psychology are most studied 

at the levels of activity and action. Self-organization at the metasystemic level of the co-existent 

community is poorly investigated. The common features of self-organization at all levels are 

the following: the openness of purposes, the low degree of specificity of its image, and the 

transformation of a purpose during activity. The problem of revealing the feedback mechanisms 

in large-scale conceptual contexts of life is a promising issue for future research.  

Keywords: life activity, activity, action, co-existent community, regulation, self-regula-

tion, self-organization, contextual-level model. 
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